
  ارزیابی شما از اتفاقی که برای مهسا امینی رخ داده و 
منجر به درگذشت وی شده چیست؟

اتفاقی که برای خانم امینی رخ 
داده دارای سوالاتی است. اینکه دلیل 
بازداشت ایشان چه بوده و آیا وی در 
وضعیتی قرار داشته که نیاز به انتقال 
به مقر گشت ارشاد وجود داشته باشد 
یا خیر؟ از سوی دیگر این سوال برای 
افکار عمومی جامعه وجود دارد که در 
حین انتقال خانم امینی به بازداشتگاه و 
در آنجا چه اتفاقی برای ایشان رخ داده 
که در نهایت منجر به مرگ ایشان شده 
است؟ این سوالاتی است که هنوز به 
آن پاسخ دقیقی نداده اند. اتفاق مهم 
دیگری که در این زمینه رخ داده این 
است که جامعه از این اتفاق ملتهب 
شده و افکار عمومی نسبت به مرگ 
خانم امینی متأثر شده است. اگر به 
فضای مجازی نگاهی بیندازیم متوجه 

می شویم که اغلب مردم از این اتفاق ناراحت هستند و خواستار 
برخورد با مسببان این حادثه تلخ و غم انگیز هستند. پلیس 
می گوید که ایشان مورد ضرب و شتم قرار نگرفته است. فیلم هایی 
نیز در این زمینه توسط پلیس منتشر شده است که در فضای 
مجازی وجود دارد. با این وجود به نظر می رسد اتفاقاتی در حین 
بازداشت ایشان، در مسیر و یا در مقر گشت ارشاد رخ داده که 
منجر به فوت خانم امینی شده است. به فرض که کسی مرتکب 
خلافی شده باشد و یا عملی انجام داده که خلاف قانون است کسی 
نمی تواند زنان جامعه را در خیابان تعقیب و دنبال کند که این کار 
را بکند و یا نکند. قانون چنین اجازه ای به کسی نداده که بتواند 

چنین رویکردی را در پیش بگیرد. 
  قانون در این زمینه چه رویکردی دارد؟

در قانون ذکر نشده که کسی در خیابان مردم را دنبال کند و 
به آنها تذکر بدهد که دزدی نکنند که دزدی کار خوبی نیست. 
چنین چیزی در قانون وجود ندارد. همه ما می دانیم که جامعه 
دارای قانون است و براساس قانون کسی نمی تواند به حقوق 
دیگران تعدی و تجاوز کند. اگر کسی این قوانین را رعایت نکند با 
مجازات هایی مواجه خواهد شد که قانون برای آن در نظر گرفته 
است. در شرایط کنونی گشت ارشاد هزینه هایی برای جامعه ایجاد 
کرده است. ما نیازی به گشت ارشاد نداریم و گشت ارشاد جنبه 

قانونی ندارد. قانون درباره حجاب 
وجود دارد و مردم نیز مکلف هستند 
آن را رعایت کنند. اگر کسی حجاب 
را رعایت نکرد راه آن را قانون پیش 
بینی کرده و لزومی ندارد که دنبال 
هر خانمی یک نفر در خیابان برود و 
به وی تذکر بدهد که حجاب خود را 
رعایت کند. آن چیزی که جامعه 
از آن متأثر می شود دارای اهمیت 
است و نباید اقداماتی صورت بگیرد 
که برخلاف خواست جامعه است و 

جامعه را متأثر می کند. 
  حامیان گشت ارشاد عنوان 
می کنند که خانم امینی دارای 
سابقه بیماری قلبی و صرع بوده 

و به دلیل سابقه بیماری در مقر گشت ارشاد دچار سکته و 
در نهایت فوت شده است. اگر فرض بگیریم گفته حامیان 
گشت ارشاد صحیح باشد و خانم امینی دارای سابقه 

بیماری بوده باشد آیا فشارهای عصبی ناشی از برخوردهای 
صورت گرفته با ایشان و یا فضایی که در آن قرار گرفته 
می تواند زمینه به وجود آمدن 
عارضه قلبی برای ایشان بوده 

باشد؟
من صحبت های منتشر شده پدر و 
مادر خانم امینی را در فضای مجازی 
شنیدم که عنوان می کردند که فرزند 
آنها سابقه بیماری نداشته است. دایی 
خانم امینی نیز همین اظهارات را 
مطرح می کند و براین باور هستند 
که خانم امینی سابقه بیماری نداشته 
است. هنگامی که خانواده خانم امینی 
به صراحت عنوان می کنند که ایشان 
هیچ گونه سابقه بیماری نداشته است 
نمی توان دیدگاه کسانی که مدعی 
سابقه بیماری درباره ایشان هستند را 
پذیرفت. در شرایط کنونی افکار عمومی 
جامعه نسبت به این موضوع حساس 
شده و همه اخبار پیرامون این ماجرا را دنبال می کند. به همین 

دلیل نیز باید برخوردی با مسببان این 
اتفاق صورت بگیرد که مورد خواست 

جامعه باشد. 
  به چه میزان این احتمال 
وجود دارد که حین بازداشت، 
انتقال خانم امینی و یا در مقر 
گشت ارشاد برخورد تندی با وی 

صورت گرفته باشد؟
هنوز نمی توان به صورت دقیق در 
این زمینه اظهار نظر کرد. دلیل آن 
نیز این است که ما هنوز از جزئیات 
پرونده اطلاع دقیق نداریم و نمی دانیم 
در حین بازداشت، انتقال خانم امینی 
به بازداشتگاه و یا در مقر گشت ارشاد 
چه اتفاقی رخ داده است. مسئولانی 
که پیگیر این ماجرا هستند باید به 
صورت دقیق و صادقانه گزارش همه 
اتفاقاتی که در این زمینه رخ داده 
را به افکار عمومی بدهند تا در آن 

صورت بتوان درباره اتفاقاتی که رخ داده 
و در نهایت منجر به مرگ خانم امینی 
شده اظهار نظر دقیق کرد. با این وجود 
شواهد و قرائن چیز دیگری می گوید. 
هنگامی که براساس اظهارات خانواده 
خانم امینی ایشان سابقه بیماری نداشته 
است و هنگامی که با برادر خود از مترو 
خارج می شود نیز سالم بوده نشان دهنده 
این موضوع است که هر اتفاقی رخ داده در 
حین بازداشت، انتقال و یا در مقر گشت 
ارشاد رخ داده است. در فیلمی که گشت 
ارشاد منتشر کرده خانم امینی به یکباره 
روی زمین می افتاد. اگر حتی ما با بدبینی 
هم به موضوع نگاه کنیم متوجه می شویم 
که نمی تواند بدون اینکه اتفاقی برای خانم 
امینی رخ داده باشد ایشان به یک باره روی زمین بیفتد و فوت کند. 
به همین دلیل مسئولان باید به صورت دقیق این موضوع را مورد 

بررسی قرار بدهند. 

  تحلیل شما از محتوای فیلمی که در این زمینه منتشر 
شده چیست؟

در فیلمی که منتشر شده خانم امینی روی صندلی نشست و بعد 
بلند می شود و به سمت یک خانم که احتمالا از متصدیان گشت 
ارشاد است صحبت می کند و متصدی گشت ارشاد گوشه روسری 
خانم امینی را بلند می کند و پس از آن خانم امینی به یکباره روی 
زمین می افتاد. از نظر من اتفاقی که در فیلم رخ می دهد غیرعادی 
است و نمی تواند دلیلی بر مرگ یک انسان باشد. اینکه منشأ انتشار 
این فیلم کجا بوده و به چه میزان به واقعیت نزدیک بوده موضوعی 

است که باید مورد بررسی بیشتری قرار بگیرد. 
  یکی از پیامدهای این اتفاق بر هم خوردن آرامش 
روانی زنان جامعه بوده و امروز بسیاری از خانواده ها نسبت 
به وضعیت دختران و زنان خود در سطح جامعه احساس 

نگرانی می کنند. ارزیابی شما از این موضوع چیست؟
آرامش روانی زنان به عنوان نیمی از جمعیت جامعه بسیار امر 
مهمی است. جامعه ایران که مردانه نیست که تنها متعلق به مردان 
باشد و بلکه زنان نیز در آن سهم دارند. زنان و مردان مکلف هستند 
که حقوق یکدیگر را رعایت کنند. دلیل به وجود آوردن قوانین در 
جامعه چیست و چرا ما در جامعه قانون داریم؟ از زمانی که بشر به 
این نتیجه رسیده که قانون برای جامعه لازم است اقدام به نوشتن 
قانون کرده است. قانون برای حفظ و 
نظم دهی به وضعیت جامعه است و برای 
همه افراد جامعه لازم الاجراست. همه 
نیز در برابر قانون برابر هستند و زن و 
مرد ندارد. کسی نمی تواند مدعی شود 
که قانونی را وضع کرده اند که مردان 
علیه زنان از آن استفاده کنند. اصلا 
چنین چیزی وجود ندارد. اگر به هر 
دلیلی آرامش روانی زنان جامعه به 
هم بخورد آرامش روانی مردان نیز از 
بین می رود. به هر حال زنان در خانواده 
نقش مهمی دارند و اگر آرامش آنها به 
هم بخورد روی بقیه اعضای خانواده نیز 
تأثیر می گذارد. در قانون چیزی با این 
عنوان وجود ندارد که ضابطین قانون از 
مجازات مبرا باشند. همه در برابر قانون 
برابر هستند و اگر از ضابطین نیز تخلفی 
صورت بگیرد باید مجازات شوند و هیچ 
استثنایی در این زمینه وجود ندارد. 
خانم امینی هنوز در مرحله اتهام نیز نبوده است. این در حالی است 
که اگر ضابطین به متهم تعدی و تعرضی کند قابل پیگیری است و 

متخلف باید مجازات شود. 
  چرا این موضوع تا به این اندازه با واکنش افکار عمومی 
جامعه مواجه شد و بازتاب بسیار گسترده ای در سطح 

جامعه داشت؟
اتفاقی که برای خانم امینی رخ داده بسیار تلخ و ناگوار است و 
امروز مردم با این سوال مواجه هستند که آیا این احتمال وجود دارد 
که این اتفاق برای دختران و زنان ما در آینده رخ بدهد؟به همین 
دلیل به صورت طبیعی جامعه نسبت به این اتفاق واکنش نشان 
داده است. به هر حال در این اتفاق یک دختر جوان جان خود را از 
دست داده است. انسان زندگی اجتماعی دارد و نسبت به همنوع 
خویش احساس تعلق دارد. هر انسانی که در جامعه زندگی می کند 
دارای مسئولیت های مشترکی نسبت به افراد دیگر جامعه است 
که باید نسبت به مسئولیت های خود متعهد باشند. پلیس باید 
برای ایجاد آرامش در جامعه حضور داشته باشند. امروز جامعه از 
اتفاقی که برای خانم امینی رخ داده متأثر است و خواستار برخورد 

با مسببان این اتفاق هستند. 
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 انتخابات آمریکا و احیای برجام

انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا در تاریخ ۱۷ نوامبر در 
حالی برگزار خواهد شد که به نظر می رسد این دوره از انتخابات 
به  واسطه اینکه دونالد ترامپ به  عنوان یک رئیس جمهور 
شکست خورده، به دنبال بازگشت به قدرت است و همچنین 
از آنجا که مورد حمایت سیاسی و مالی نمایندگان حزب 
جمهوری خواه در برابر دموکرات هاست از حساسیت ویژه ای 
برخوردار خواهد بود. از این جهت باید این انتخابات را به 
صورت موشکافانه مورد بررسی قرار داد. در حال حاضر دولت 
دموکرات بایدن در ایالات متحده در قدرت قرار دارد و مجلس 
نمایندگان نیز با اکثریت۲۰ نفر از دموکرات ها بوده و سنای 
آمریکا نیز با اکثریت یک نفر در دست دموکرات ها قرار دارد. 
دولت آمریکا با ترکیب فعلی به دنبال احیای برجام است. به 
طوری که در هفته های اخیر شاهد انتشار اخباری در زمینه 
احیای برجام بودیم اما در ادامه برخی اختلافات بین ایران و 
آمریکا بروز کرد. به طوری که فقط اختلافات مطرح شد و نه 
ایران به پیشنهاد آمریکایی ها پاسخ رسمی داد و نه آمریکایی ها 
به پیشنهاد تهران پاسخ دادند. بنابراین این عزم در دولت 
آمریکا و ایران وجود دارد که برجام احیا شود اما در شرایط 
فعلی با توجه به اینکه اختلافاتی وجود دارد احتمالا دولت 
آمریکا تا نتایج انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا، تصمیم 
در مورد احیای برجام را به تعویق خواهد انداخت. انتخابات 
میان دوره ای شامل تمامی کرسی های مجلس نمایندگان 
در آمریکا و یک سوم کرسی های سناست. تا چند هفته قبل 
نظرسنجی ها تأکید داشتند مجلس نمایندگان با اکثریت به 
دست حزب جمهوری خواه خواهد افتاد اما کرسی های سنا 
با اکثریت کوچکی در دست جمهوری خواهان قرار خواهند 
داشت یا اینکه دموکرات ها اکثریت خود را حفظ خواهند کرد 
اما نظرسنجی ها در طول یک ماه اخیر تغییر کرد و محبوبیت 
جوبایدن در آمریکا صعودی شد. البته دموکرات ها در طول 
رقابت های یک ماه اخیر از بین رفتن تهدید کرونا همچنین 
تهدید هسته ای تهران برای مجاب کردن هواداران خود 
استفاده می کردند. لذا حال که دموکرات ها در نظرسنجی 
رشد قابل توجهی پیدا کرده اند پیروزی دموکرات ها در مجلس 
نمایندگان دور از ذهن نیست اما در صورتی که شرایط به 
گونه ای پیش برود دموکرات ها در اقلیت مجلس نمایندگان 
قرار بگیرند، آنگاه چنانچه بایدن به برجام بازگردد، مجبور 
خواهد شد برخی معافیت ها در ارتباط با ایران و برجام را لغو 
کند البته رئیس جمهور آمریکا از قدرت زیادی برخوردار است 
و می تواند تا پایان دولت خود در ارتباط با برجام  ایستادگی 
کند مگر اینکه کنگره قصد داشته باشد رئیس جمهورآمریکا 
را استیضاح کند که عملا به لحاظ عددی نمی تواند این کار را 
انجام دهد. از این جهت دولت بایدن هم در حال حاضر احیای 
برجام را در نظر دارد و هم اینکه در آینده نیز احتمالاً این اقدام 

را در دستور کار خواهد داشت. 

یادداشت

  اشکان مجللی
کارشناس مسائل بین الملل

در فیلمی که منتشر شده خانم 
امینی روی صندلی نشست و 
بعد بلند می شود و به سمت یک 
خانم که احتمالا از متصدیان 
گشت ارشاد است صحبت 
می کند و متصدی گشت ارشاد 
گوشه روسری خانم امینی را 
بلند می کند و پس از آن خانم 
امینی به یکباره روی زمین 
افتاد. اینکه منشأ انتشار این 
فیلم کجا بوده موضوعی است 
که باید مورد بررسی بیشتری 
قرار بگیرد

همه نیز در برابر قانون برابر 
هستند و زن و مرد ندارد. 
کسی نمی تواند مدعی شود 
که قانونی را وضع کرده اند 
که مردان علیه زنان از آن 
استفاده کنند. اصلا چنین 
چیزی وجود ندارد. امروز 
به هر دلیلی آرامش روانی 
زنان جامعه به بخورد آرامش 
روانی مردان نیز از بین 
می رود. به هر حال زنان در 
خانواده نقش مهمی دارند و 
اگر آرامش آنها به هم بخورد 
روی بقیه اعضای خانواده 
نیز تأثیر می گذارد

اتفاقی که برای خانم امینی 
رخ داده بسیار تلخ و ناگوار 
است و امروز مردم با این 
سوال مواجه هستند که 
آیا این احتمال وجود دارد 
که این اتفاق برای دختران 
و زنان ما در آینده رخ 
بدهد؟به همین دلیل به 
صورت طبیعی جامعه 
نسبت به این اتفاق واکنش 
نشان داده است

دیدگـــــاه
  نگاهی بر مواضع متفاوت اصلاح طلبان 

بعد از فوت مهسا امینی
اصلاح طلبان از اصلاح ناامیدند 

آرمان ملی-  امید کاجیان: در پی فوت مهسا امینی، 
احزاب اصلاح طلب و اصلاح طلبان دیدگاه های متفاوتی 
بیان کردند احزابی مانند اتحاد ملت و اعتماد ملی ضمن 
اینکه خواهان جمع شدن گشت ارشاد شده اند، خواستار 
تجدیدنظر در قانون حجاب هم بودند. در این میان البته 
گروهی از اصلاح طلبان در اظهار نظرهایشان تمرکز خود را 
روی موضوع گشت ارشاد گذاشته و امیدوارند که لااقل این 
حادثه تلخ منتهی به پایان کار گشت های ارشاد شود. اما در 
این میان افرادی از اصلاح طلبان به این نتیجه رسیده اند کنار 
گذاشتن گشت ارشاد امکان پذیر نیست. نشان به آن نشان که 
علی ربیعی یکی از چهره های سرشناس این جریان ناامیدانه و 
البته به اعتقاد بسیاری واقع گرایانه معتقد است این اتفاق نیز تا 
چند روز دیگر فراموش می شود. ربیعی می گوید ماجرای مهسا 
امینی نیز بعد از مدتی فراموش می شود بی آنکه هیچگونه 
تغییری در سیاستگذاری فرهنگی و اجتماعی از سوی 
تصمیم گیران کلان اتخاذ شود. از سویی معصومه ابتکار هم 
در گفت وگویی که با رویداد۲4 داشته به این فرضیه که گشت 
ارشاد در زمان دولت های اصلاح طلب کم فروغ می شود و در 
زمان دولت های اصولگرا پرفشار خط بطلان می کشد و اعتراف 
می کند که دولت قبل اگرچه می خواست گشت ارشادی در 
کار نباشد اما زورش به آن نرسید. اگرچنین است از چه روی 
شاهد بیانیه هایی از سوی برخی احزاب اصلاح طلب بودیم که 
حتی حجاب را هم اختیاری می خواهند؟ امید به اصلاح یا 
صرفا یک بیانیه ضد واقع گرایانه برای نمایش؟ با این اوصاف 

پس راهکار چیست؟ 
  یک قدم عقب نمی نشینند

صادق زیباکلام استاد دانشگاه در اینباره به »آرمان ملی« 
می گوید: »ما با روندی طرف هستیم که معتقد است به هیچ 
وجه نباید یک گام عقب نشینی کند. آنها می گویند اگر یک 
قدم عقب برویم مجبور خواهیم شد گام های دیگر را نیز به 
عقب برداریم اگر حجاب اجباری را جمع کنیم مطالبات دیگر 
ادامه پیدا می کند، بنابراین باید محکم ایستاد و نه تنها حجاب 
اجباری بلکه گشت ارشاد هم باید باشد. این نگاهی است که 
وجود دارد و معتقدند هر قدر عقب نشینی کنند اپوزیسیون جلو 
می آید. بنابراین در این شرایط چرا احزاب اصلاح طلب بیانیه ای 
نشدنی را ارائه می دهند؟ این پرسشی است که زیباکلام درباره 
آن می گوید: »اصلاح طلبان چاره ای ندارند جز اینکه برروی 
مطالبات مردمی اصرار بورزند.« زیباکلام پاسخ می دهد: 
»بگذارید مثالی بزنم در انتخابات آخر همه یادمان است چه 
شد. اصلاح طلبان با اینکه می دانند شورای نگهبان آنها را 
ردصلاحیت می کند به امید اینکه شاید تغییر به وجود بیاید در 
انتخابات شرکت می کنند. آنها همواره می گویند داریم با شورای 
نگهبان مذاکره می کنیم. اصلاح طلبان فقط یکسری کلی گویی 
می کنند که حقوق زنان باید رعایت شود و یا چیزهایی از این 
قبیل و این راه خطاست باید کاملا مشخص موازین و موارد 

مختلف را مطالبه کنند.«

آرمان ملی-  احسان انصاری: واکنش ها به درگذشت مهسا امینی همچنان ادامه دارد. بسیاری از چهره های سیاسی، فرهنگی، هنری، ورزشی و اجتماعی 
نسبت به این اتفاق واکنش نشان داده و خواستار رسیدگی فوری و جدی به این موضوع شده اند. از سوی دیگر افکار عمومی جامعه نیز نگرانی خود را 
از احتمال تکرار چنین اتفاقاتی به شکل های مختلف ابراز می کنند. »آرمان ملی« برای تحلیل و ارزیابی این موضوع با فریده غیرت، حقوقدان و وکیل 
دادگستری گفت وگو کرده است. خانم غیرت معتقد است: »در قانون ذکر نشده که کسی در خیابان مردم را دنبال کند و به آنها تذکر بدهد که دزدی نکنند 
که دزدی کار خوبی نیست. چنین چیزی در قانون وجود ندارد. همه ما می دانیم که جامعه دارای قانون است و براساس قانون کسی نمی تواند به حقوق 
دیگران تعدی و تجاوز کند. اگر کسی این قوانین را رعایت نکند با مجازات هایی مواجه خواهد شد که قانون برای آن در نظر گرفته است. در شرایط کنونی 
گشت ارشاد هزینه هایی برای جامعه ایجاد کرده است. ما نیازی به گشت ارشاد نداریم و گشت ارشاد جنبه قانونی ندارد. قانون درباره حجاب وجود دارد 
و مردم نیز مکلف هستند آن را رعایت کنند. اگر کسی حجاب را رعایت نکرد راه آن را قانون پیش بینی کرده و لزومی ندارد که دنبال هر خانمی یک نفر 

در خیابان برود و به وی تذکر بدهد که حجاب خود را رعایت کند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

یک حقوقدان با اشاره به اینکه »گشت ارشاد را نه مجلس 
تصویب کرد و نه دولت« اظهار داشت: گشت ارشاد توسط 
کارگروهی از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی و به نام »طرح 
ارتقای امنیت اجتماعی« و در راستای »طرح جامع عفاف« 
اجرایی شد. الان هم لازم است که از طریق قانونی تکلیف آن 

روشن شود یعنی اگر بناست که به کار خود ادامه دهد قوانین 
لازم برای آن گذاشته شود. نعمت احمدی درباره اینکه چه 
نهادی باید پاسخگوی عملکرد این گشت های ارشاد باشد؟ گفت: 
گشت ارشاد، پلیس است و زیر نظر وزارت کشور اما از آنجا که این 
مجموعه به عنوان ضابط مشغول فعالیت است، زیر نظر دادستان 

قرار دارد. پلیس و نیروی انتظامی ضابطین عام دادگستری هستند 
و در هر حوزه ای زیر نظر دادستان منطقه فعالیت می کند. این 
کارشناس مسائل حقوقی افزود: پلیس به عنوان ضابط مستقلا 
عمل نمی کند مگر در موارد جرایم مشهود که تعریف خود را دارد 
و بیشتر درباره سرقت، منازعات، برای جلوگیری از اختفای جرم 
و... است. وی مشکل اصلی پیرامون عملکرد گشت های ارشاد را 
آنجایی دانست که » ما در تعریف مسائل اخلاقی و ارشاد و... ابهام 
و مساله داریم. احمدی توضیح داد: هیچ تعریف مشخصی در این 

حوزه نیست و ما نمی دانیم مصادیق بدحجابی دقیقا کیست. 

نعمت احمدی مطرح کرد: 

گشت ارشاد را نه مجلس تصویب کرد و نه دولت

  کارنامه یکساله ساداتی نژاد 
در جهاد کشاورزی

اخیرا ۲۸۱ نماینده مجلس در نامه ای به 
رئیس جمهور از سیدجواد ساداتی نژاد وزیر 
جهاد کشاورزی برای خرید تضمینی گندم تقدیر 
کردند. این در حالی است که تجربه نشان داده 
هر زمان که قیمت گندم رقم خوبی تعیین شود 
و وضعیت بارندگی مطلوب باشد، میزان تولید و 
خرید تضمینی گندم نیز به همان نسبت مطلوب 
خواهد بود. در عین حال عملکرد وزیر جهاد 
کشاورزی در یکسالی که از عمر دولت گذشته، 
بیش از آنکه جای قدردانی داشته باشد جای نقد 
و اصلاح دارد، چراکه برخی از اقدامات سیدجواد 
ساداتی نژاد منجر به خساراتی به بخش کشاورزی 

شده است. 
  ماجرای آریو تجارت سهیل چه بود؟

افشای ماجرای شرکت آریو تجارت سهیل و 
بررسی ابعاد آن حاکی از بروز مشکلات شدید 
در واردات نهاده های دامی است. ماجرا از افشای 
چند نامه آغاز شد که در اردیبهشت ماه، توسط 
وزیر جهاد کشاورزی و برخی معاونان وی خطاب 
به مسئولان بانک مرکزی نوشته شده بود. در این 
نامه ها عنوان شده بود سازمان مرکزی تعاون 
روستایی ماموریت یافته نسبت به تأمین بخشی 
از کالا های اساسی اقدام کند. در این نامه ها 
همچنین از واردات نهاده های دامی و روغن خام 
آفتابگردان صحبت شده و وزیر جهاد از رئیس 
کل بانک مرکزی درخواست کرده بود چند صد 
میلیون یورو به حساب فروشنده خارجی واریز 
شود و مدیرعامل شرکت آریو تجارت سهیل برای 
پیگیری این مساله تا وصول آن معرفی شده بود. 
در نامه دیگری که عباس عسکرزاده معاون وزیر 
جهاد در نامه ای به معاون ارزی بانک مرکزی 
اعلام کرده که معادل یک میلیارد یورو در ترکیه 
به سازمان مرکزی تعاون روستایی و شرکت های 
مباشر که از جانب آن سازمان معرفی می شوند، 
اختصاص یابد. اظهارات مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی در حالی بوده که بررسی ها نشان 
می دهد شرکت آریو تجارت نه تنها تا آن زمان 
کالایی وارد نکرده، بلکه محموله هایی را که وجود 
نداشته در سامانه بازارگاه با کوتاژ مجازی فروخته 
و ریال آن را از تولیدکنندگان جمع کرده و تا هم 
اکنون نیز بخش زیادی از آن را نتوانسته تحویل 
تولیدکنندگان بدهد و گرفتاری های زیادی را 
برای دامداران و مرغداران کشور ایجاد کرده و 

امنیت غذایی را به خطر انداخته است. 
  فروش محموله در سامانه بازارگاه

فروش محموله های کذایی در سامانه بازارگاه 
در حالی اتفاق افتاده که تنها زمانی وارد کنندگان 
اجازه دارند بار خود را در سامانه بازارگاه عرضه 
کنند که برگه کوتاژ از گمرک گرفته باشند و 
این شرکت اصلًا باری نداشته که بتواند ترخیص 
کند و برگه ترخیص بگیرد. از طرفی شرکت 
آریو تجارت سهیل در حالی حدود ۵۰۰ هزار 
تن نهاده ناموجود را در سامانه بازارگاه فروخته 
و ریال آن را هم گرفته است که باقی مانده های 
۱۰ درصدی سایر واردکنندگان در گمرکات که 
به دلیل عدم تخصیص ارز، رسوب کرده است، 
تقریبا همین میزان است و وزارت جهاد کشاورزی 
می توانسته با ترخیص آن محموله ها، این نیاز را 
تأمین کند و کالای موجود را به تولیدکنندگان 
بفروشد نه کالایی که قرار است بعدا موجود شود! 
براین اساس، در تاریخ ۱۰ خرداد ۱4۰۱ اتحادیه 
واردکنندگان نهاده های دام و طیور در نامه ای 
به محسن کاظمینی قائم مقام وزیر در قرارگاه 
امنیت غذایی وزارت جهاد کشاورزی از این اقدام 
وزارت جهاد کشاورزی به شدت انتقاد و درباره 
عواقب آن هشدار داده بود. در متن این نامه آمده 
بود که صد ها هزار تن نهاده دامی بخش خصوصی 
بلاتکلیف بوده و چند صد هزار تن نهاده بخش 
خصوصی آماده تحویل در بنادر، نیز در صف 

خرید در بازارگاه است. 
  ورود قوه قضائیه به واردات نهاده های دامی

در حالی که برخی مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی تلاش می کردند همه چیز را قانونی 
عنوان کنند، قوه قضائیه از بروز تخلف در این 
حوزه خبر داد. محسنی اژه ای با اشاره به تخلفات 
در واردات نهاده های دامی اعلام کرد که اینکه 
یکدستگاه که از متولیان امر واردات کالا به کشور 
است به صورت رسمی مرتکب چندین تخلف 
شده باشد موضوعی بسیار مهم و قابل پیگیری 
است، موارد اینچنینی زمینه ساز فساد های بعدی 
و متعدد و ایجاد پرونده های کثیرالشاکی می شود 
و گرفتاری ها و مشکلات بسیار زیادی را هم برای 
مردم و هم برای دستگاه قضا به وجود می آورد. 
همچنین رئیس سازمان بازرسی گفت: ساخت 
شماره کوتاژ صوری در حالی که هنوز محموله 
نهاده های دامی وارد بندر نشده بود و سپس 
ثبت شماره کوتاژ در سامانه بازارگاه، سبب 
شد که ۸۰۰ هزار تن نهاده دامی در سامانه به 
مردم، کشاورزان و اتحادیه ها ارائه شود و مردم 
نیز بدون آنکه نهاده ها وارد کشور شده باشد، با 
مشاهده ثبت کوتاژ در سامانه بازارگاه، ۵۰۰ هزار 
تن از این نهاده ها را با مبلغ هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان خریداری و این مبلغ را به حساب شرکت 
خصوصی مورد اشاره واریز کردند، در حالی که 
تاکنون حدود 4۰ روز از موعد وارد کردن محموله 
نهاده های دامی به کشور از سوی این شرکت 

گذشته، اما هنوز این نهاده ها تأمین نشده اند. 
  برکناری سه مقام ارشد وزارت جهاد کشاورزی

در پی انتشار اخباری درباره واردات نهاده های 
دامی، رئیس جمهور به معاون اول و وزیر اطلاعات 
ماموریت داد به سرعت موضوع را بررسی و نتیجه 
آن را گزارش کنند و در نهایت نیز سه تن از 
مسئولان ارشد وزارت جهاد کشاورزی برکنار 

شدند.

 پلیس باید نماد
 آرامش روانی در جامعه باشد 

فریده غیرت در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

    نباید کاری کرد آرامش روانی زنان جامعه بهم بخورد

    گشت ارشاد جنبه قانونی ندارد

    کسی نمی تواند در خیابان مردم را دنبال کند که این کار را بکنند یا نکنند

    براساس اظهارات خانواده مهسا امینی وی سابقه بیماری نداشته است

    مردم خواستار برخورد قاطع با مسببان مرگ مهسا امینی هستند


